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 قرار مجرمیت در پرونده
 کلینیک سینا اطهر صادر شد

مهر - دادستان تهران در خصوص آخرین وضعیت 
قضایی پرونده کلینیک ســینا اطهر در دادستانی 
تهران، گفت: در رابطه با این پرونده، قرار مجرمیت 

صادرشده است.
 علــی صالحی افزود: ظرف یــک هفته آینده و با 
تلاش همکارانم، کیفرخواست این پرونده صادر و 
به دادگاه ارسال خواهد شد. گفتنی است شامگاه 
سه شــنبه ۱۰تیر ۱۳۹۹ روابط عمومی ســازمان 
اورژانس کشور از وقوع انفجار و حریق در کلینیک 
سینا اطهر تهران خبر داد و این حادثه ده ها کشته 

و مصدوم برجای گذاشت.

شناسایی قطعی ۲۳مورد ابتلا 
به وبا در کشور

باشگاه خبرنگاران- سرپرســت اداره بیماری های 
منتقلــه از آب و غذا وزارت بهداشــت گفت: هیچ 
موردی از ابتلا به وبا در تهران نداشته ایم. مسعودی 
فر گفت: با اعلام ســازمان جهانی بهداشت مبنی 
بر شیوع وبا در کشــور عراق اقدامات مراقبتی در 

مناطق مرزی افزایش پیداکرده است.
 تا به این لحظه ۲۳نفر به صورت قطعی به بیماری 
وبا مبتلا شده اند. به گفته وی هیچ موردی از ابتلا 

به وبا در تهران نداشته ایم. 
در پاکســتان مواردی از بیماری وبا گزارش شــده 
همکاران ما در نواحی شــرقی نیز حتی مرزهای 
شــرقی کشــور بیماری را رصــد و اقدامات مؤثر 
مراقبتــی و کنترلی را به خوبــی انجام می دهند و 
هشــدارهای لازم را داده ایم لــذا رصد بیماری وبا 
نیز ابلاغ شــده است. او گفت: فرد مبتلا به بیماری 
وبــا عامل آلودگی را از طریق مدفوع دفع می کند. 
مصرف آب، میوه و سبزی آلوده باعث ابتلای افراد 
به بیماری وبا می شــود به همین دلیل مردم باید 
بهداشــت فردی و شستن دســت با آب و صابون 
به خصــوص هنگام مصــرف مواد غذایــی را نیز 
فراموش نکنند. مسعودی فر گفت: اگر افراد دچار 
کم آبی، ضعف، استفراغ شدند بلافاصله به پزشک 
یا مراکــز ارائه دهنده خدمات بهداشــتی مراجعه 
کننــد. در صــورت ابتلا به بیماری وبــا از پختن 
غذا و ســرو آن جلوگیری کنند زیرا این کار باعث 
گســترش بیماری خواهد شد. او گفت: افرادی که 
در زمینه عرضه مواد غذایی مشــغول هستند باید 
دســت های خود را با آب و صابــون قبل و بعد از 
شــروع فعالیتشان با آب و صابون به مدت حداقل 
۲۰ثانیه شستشو دهند و موادی مانند سبزی را با 

مواد گندزدا ضدعفونی کنند.

 بازگشت به روند صعودی
 ابتلا به کرونا

رئیــس مرکز مدیریت بیماری هــای واگیر وزارت 
بهداشــت گفت: رونــد ابتلا به کرونا در کشــور 
افزایشی اســت. محمدمهدی گویا در مصاحبه ای 
با شــبکه خبر، گفت: در چند روز اخیر موارد ابتلا 
به کرونا و بســتری ناشی از این بیماری در کشور 
افزایش پیداکرده اســت. رئیــس مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشــت با بیان اینکه 
این روند را در بیشــتر کشــورهای جهان ازجمله 
کشورهای همسایه شاهد هســتیم، افزود: بیشتر 

مواردی که مشاهده شده خفیف هستند. 
گویا گفت: برخی ها با علائم تب و ســرفه و برخی 
هم با علائم گوارشــی و اسهال و استفراغ مراجعه 
می کنند. وی بیان کرد: پیش ازاین، زیرسویه های 
BA.۱ و BA.۲ امیکرون در کشــور شایع بود و در 
حال حاضر زیرسویه BA.5 نیز به دو زیرسویه قبل 

اضافه شده است.
 رئیس مرکز مدیریــت بیماری های واگیر وزارت 
بهداشــت در پاسخ به ســؤالی در این زمینه که 
آیا آزمایش کرونا به عنوان یک ابزار پیشــگیرانه، 
به اندازه کافی در کشــور انجام می شود، گفت: از 
همکاران پزشــک خود درخواســت می کنم برای 
افــرادی که بــا علائم کرونا مراجعــه می کنند به 

تجویز دارو اکتفا نشود و حتماً تست بگیرند.

تلاش یک ساعته پلیس برای 
منصرف کردن یک نفر از خودکشی

جانشــین فرمانده انتظامی اســتان قــم گفت: با 
تــلاش بیش از یک ســاعته مأمــوران انتظامی و 
عوامل امــدادی جان فردی را که در حال ارتکاب 
به خودکشــی بود با حضور و اقدام به موقع نجات 
یافت. حبیب الله منصوری متین گفت: در ســاعت 
5 و ۳۰دقیقــه برابر اعلام مرکز فوریت های پلیس 
۱۱۰ با موضوع اقدام به خودکشــی شهروندی در 
یکی از خیابان ها، بلافاصلــه مأموران انتظامی در 

محل حاضر شدند.
 او افزود: پس از حضــور به موقع پلیس، مأموران 
آتش نشــانی و عوامل اورژانس در محل مشــاهده 
شد، مردی ۳۸ساله از اتباع ساکن قم، با بالا رفتن 
از دکل مخابراتی قصد دارد به زندگی خود خاتمه 
دهد. منصوری متیــن اضافه کرد: مأموران حاضر 
در صحنه با اتخاذ تدابیر لازم و مشــاوره انتظامی 
پس از یک ساعت تلاش موفق شدند این شهروند 
را از اقــدام خود منصرف کــرده و از مرگ حتمی 

نجات دهند. 
جانشــین فرمانده انتظامی اســتان با بیان اینکه 
انگیزه این فرد از اقدام به خودکشــی مشــکلات 
روحی و روانی بوده است، خاطرنشان کرد: نجات 
جان این فرد توســط مأمــوران، موجب تقدیر و 
رضایتمندی شهروندان از عملکرد پلیس می شود.
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70متخلف آزمون سراسری در حوزه های 
امتحانی شناسایی شدند

کنکور تحت تدابیر امنیتی
رئیس سازمان سنجش گفت: در آزمون های دیروز 
۷۰متخلف کنکور در حوزه های امتحانی شناسایی 
شــدند. عبدالرسول پور عباس درباره انتشار عکس 
پس از کنکور توســط داوطلبان گفت: روز گذشته 
یکی از بهترین کنکور های سراســری نســبت به 
ســال های گذشــته برگزار شــد. رئیس سازمان 
ســنجش گفت: در آزمون روز پنج شنبه با استفاده 
از دســتگاه های آشکارســاز، حدود ۷۰متخلف در 
کنکور شناسایی شدند. از اولین دفترچه منتشرشده 
دیروز عکســی گرفته شد و ساعت ۱۳ و ۳۰دقیقه 
در شــبکه های مجازی دیده شــد که پس از اتمام 
کنکور بوده است. به گفته پور عباس، روز پنج شنبه 
تا ساعت ۱۳ و ۳۰دقیقه هیچ نشانه ای از عکس های 
دفترچه کنکور پیدا نکرده ایم، اما در کنکور هنر که 
کنترل ها ضعیف تر بود حدود ساعت ۱۲ و ۳۰دقیقه 

داوطلبان و متخلفان عکس ها را منتشر کردند.
 دستگیری تیم فروشنده لوازم الکترونیکی 

کنکور
او گفت: پلیس و مجموعه ضابطین قضایی عملکرد 
خوبی در محافظت از کنکور نشــان دادند و تشکر 
می کنیم. پورعباس گفت: یک تیم فروشــنده لوازم 
الکترونیکــی بــرای تقلب در کنکور شناســایی و 
دستگیر کردیم که این تیم از آذربایجان تا خراسان 
گسترده بود. پورعباس در واکنش به برخی مطالبی 
کــه درباره بازگشــت متخلفان کنکور ســال های 
گذشته به دانشکده های پزشــکی گفت: این افراد 
جوانان کشــور هســتند به آن ها نگوییم متخلف 
بهتر اســت. وی گفت: سازمان سنجش در گذشته 
به آزمون برخی افراد شــبهه وارد کــرده بود. این 
اتفاق در آخرین روز هایــی دولت قبل اتفاق افتاده 
بود. به گفته رئیس سازمان سنجش، مشاهده شد 
که دو تا ســه هزار درگیر این موضوع شده بودند. 
آزمون آن ها شــبهه ناک اعلام شــده بود. او گفت: 
منطق حکم می کند در آزمونی که دو تا ســه هزار 
نفر مشکل داشته باشند آزمون مشکل دارد. من به 
همه پاسخگو هستم و وجدانم هم راحت است و در 
این مورد پاســخ می دهم. او گفت: پیش ازاین یک 
سامانه ای به اسم اعلام تخلف ایجادشده بود که ما 
آن را تعطیل کردیم. در این ســامانه تعداد زیادی 
مــوارد گزارش مردمی بود که به طور مثال فردی با 
فلان رتبه قبل از آزمون ســؤالات را خریده است. 
ما در مرحله اول گفتیم این گزارش کجا راســتی 
آزمایی شــده و گفتند هیچ کجــا. به گفته رئیس 
سازمان ســنجش، تعداد خیلی از این موارد بدون 
راســتی آزمایی و تائید نهاد هــای معتبر بودند که 
پرونده آن ها را مختومه کردیم. وی گفت: تعدادی 
هــم بودند که از آن هــا ابزار گرفته شــده بود و یا 
ردوبدل پول داشتند و از آن ها کلاه برداری شده بود 
که این افراد گزارش ضابط قضایی داشتند. همه این 
افراد قبولی شان ابطال شد و تا 5سال محروم شدند. 
پورعباس گفت: فرد دانشجو در این میان نداشتیم. 
طبق قانون۴ ماه وقت داریم فرد متخلف را تعیین 
تکلیــف کنیــم و بعدازاین مدت متعرض کســی 
نخواهیم بود. وی گفت: تعدادی متعلق به سال های 
۹۸و ۹۹ بودنــد که طبق قانون نمی توانســتیم با 
آن ها برخــورد کنیم. مــواد ۱۰ و ۱۱ قانون باهم 
متفاوت هســتند. به گفته رئیس سازمان سنجش، 
این گزارش سیاسی اســت و سازمان سنجش هم 
سیاســی نیســت ما امانت دار مردم هستیم. برای 
حفظ امانت بــرای ورود و خروج دانشــگاه تلاش 
می کنیم. ما امنیت آزمون و آبروی سازمان سنجش 

را فدای جریانات سیاسی نمی کنیم.
 دستگیری تعدادی کلاه بردار مدعی فروش 

سؤالات کنکور
رئیــس مرکز مبارزه با جرائم ملی و ســازمان یافته 
پلیــس فتــا نیز از دســتگیری دو نفــر در زمینه 
کلاه بــرداری در قالــب فروش ســؤالات کنکور و 
امتحانات نهایی خبر داد. به گزارش ایلنا، سرهنگ 
»مصطفی نوروزی«، گفت: طی بررسی های فنی و 
تخصصی صورت گرفته از سوی کارشناسان پلیس 
فتا، دو نفر از گردانندگان کانال های فعال در حوزه 
فروش ســؤالات کنکور و امتحانــات نهایی مورد 
شناســایی قرار گرفته و با هماهنگی مراجع قضائی 
در دو اســتان مختلف دستگیر شــده اند. فرمانده 
انتظامی شرق استان تهران نیز از دستگیری اعضای 
باند چهارنفره فروش ســؤالات کنکــور و مدارک 
جعلی در شهرســتان پاکدشــت خبر داد. سردار 
کیومرث عزیزی فرمانده انتظامی شــرق اســتان 
تهران گفت: با توجه به برگزاری کنکور سال ۱۴۰۱ 
و رصد و پایش فضای مجازی توســط کارشناسان 
پلیس فتا اســتان و شهرستان پاکدشت، فردی که 
ســؤالات کنکور سراســری را با مدارک جعلی در 
شبکه اجتماعی می فروخت، شناسایی شد. فرمانده 
انتظامی شــرق اســتان تهران ادامه داد: با بررسی 
صورتحساب متهم و فیلم دوربین معابر و واحد های 
صنفی که متهمان برای پول شــویی به آن مراجعه 
کرده بودند، همدســت دیگر متهم و سردسته باند 
تیم پول شــویی کلاه برداری که فردی ۱۷ساله بود 
شناســایی و درحالی که در یکــی از ترمینال های 
خروجی اســتان تهران قصد فرار داشت دستگیر و 
به دنبال آن سردسته و ســایر اعضای باند که سه 
نفر بودند، شناسایی و دستگیر شدند. عزیزی اضافه 
کرد: اعضای این باند با شیوه و شگرد متقلبانه ابتدا 
اعتماد مالباختگان را جلب و سپس اقدام به دریافت 
مبالغ هنگفت از هر قربانی حدود ۴۰میلیون تومان 
می کردند و از شیوه ای جدید برای پول شویی و پاک 

کردن رد پای خود استفاده کرده اند.

خبر

همدلی|  قراردادهای نجومی بازیکنان فوتبال 
لیگ برتر این روزها حواشی بسیار زیادی به 
راه انداخته است؛ قراردادهایی چند ده میلیارد 
تومانــی که در مقایســه بــا زندگی طبقات 
متوسط و حتی بالای اقتصادی جامعه زمین 
تا آسمان فاصله دارد. هرچند برخی از اهالی 
فوتبال ســعی می کنند از ایــن ارقام و اعداد 
به بهانه های مختلف دفاع کنند اما بعضی از 
این اعداد و ارقام به قدری بالاســت که حتی 
واکنش های بســیاری از اهالــی فوتبال را به 

دنبال داشته است.
از زندگی مردم   فاصله فوتبالیست ها 

عادی
درحالی که برای بســیاری از افراد جامعه در 
شرایط تورمی کنونی داشــتن درآمد هفت 
میلیون تومانی برای سر کردن یک ماه زندگی 
رقم بسیار دشوار اســت، در روزهای گذشته 
قــرارداد ۷۰میلیارد تومانی محمد دانشــگر 
بــرای بازی در تیم ســپاهان اصفهان مطرح 
شد. این رقم در همان ابتدای رسانه ای شدن، 
آن قدر عجیب و بالاتر از حد قراردادها به نظر 
می رسید که می شد حدس زد مسئولان این 
باشگاه آن را تکذیب می کنند. این اتفاق نیز 
افتاد و روابط عمومی این باشــگاه اعلام کرد 
که نه تنها قرارداد بازیکن مورداشاره برای سه 
فصل بســیار پایین تر از مبلغ اعلام شده بود 
بلکه سپاهان در نقل و انتقالات چنین رقمی 

خرج نمی کند.
 قرارداد برانکو چهار میلیارد، قرارداد 

یحیی 40میلیارد؟
اما تکذیب یک قرارداد پرونــده قراردادهای 
فوق نجومــی در فوتبــال را نمی بندد. خبر 
دیگری از قرارداد ۴۰میلیارد تومانی علیرضا 
بیرانونــد دروازه بان تیم ملی کــه مجدداً به 
پرسپولیس بازگشته است، موردتوجه رسانه ها 
قرار گرفت. همچنین اعلام شــد یحیی گل 
محمدی ســرمربی تیم پرسپولیس برای دو 
فصل حضور در این تیــم قرارداد ۴۰میلیارد 
تومانــی بســته اســت. بااین حال باشــگاه 
پرسپولیس در بیانیه ای اعلام کرد که قرارداد 
۴۰میلیارد تومانی برای ســه فصل است؛ اما 
همین رقم نیز در مقایسه با قرارداد سرمربی 
پیشین پرسپولیس رقمی بسیار بالاست. رقم 
ثابت قرارداد برانکو ایوانکوویچ سرمربی پیشین 
پرسپولیس در فصل ۲۰۱۹ – ۲۰۱۸ حدود 
۸۰۰هزار یورو، معــادل حدود چهار میلیارد 

تومان بود.
 قرارداد بازیکنان چند برابر استاندارد 

است؟
این اعداد و ارقام اعتراض بســیاری از اهالی 
فوتبال را نیز به دنبال داشــته اســت. امیر 
عطابخش، مدیرعامل باشگاه پیکان در مورد 

شرایط نقل  وانتقالاتی لیگ برتر گفت: اگر از 
من بپرسید بهترین بازیکن لیگ برتر چقدر 
می  ارزد، می  گویم بین ۱5۰ تا ۲۰۰هزار دلار. 
این یعنی یک بازیکن خوب لیگ برتری نهایتا 
باید شش میلیارد تومان دستمزد بگیرد، اما 
الان یک بازیکن ۲۲میلیــارد تومان قرارداد 
بسته که این نشــان می  دهد خیلی فراتر از 

ارزش واقعی است.
بعدازاین واکنش ها زمزمه هایی مبنی بر تعیین 
سقف قرارداد هشت میلیارد تومانی از سوی 
سازمان لیگ مطرح شد. صادق درودگر عضو 
هیات رئیســه سازمان لیگ فوتبال می گوید: 
سقف قرارداد برای بازیکنان ملی پوش بالاتر از 
هشت میلیارد تومان است و برای بازیکنان غیر 
ملی پوش پایین تر. او در واکنش به اینکه با این 
حساب بیش از نیمی از قراردادهایی که تا الان 
امضاشده، غیرقابل ثبت خواهد بود، می گوید: 
این در چارچوب وظایف دستگاه های نظارتی 
است که اقدام کنند. بااین حال اظهارات رئیس 
حراست فدراســیون فوتبال در این خصوص 
کمی گنگ به نظر می رســد. محمدحسین 
حمیسی درباره افزایش بی رویه مبلغ قرارداد 
بازیکنان در فصل جدید لیگ برتر می گوید: 
حراست فدراســیون طبق تعامل با سازمان 
لیگ به این مسائل ورود خواهد داشت. تمام 
موارد مطرح شده را بررسی کرده و بر اساس 
منافع و مصالح فوتبال کشــور اقدام خواهیم 
کرد. رئیس حراست فدراسیون فوتبال اضافه 
می کند که باشــگاه ها هنوز در مرحله نقل و 
انتقالات هســتند و قراردادهای خود را برای 
سازمان لیگ ارسال نکرده اند اما پس از دریافت 
قراردادها، تلاش می کنیم قبل از صدور کارت 
بازی برای بازیکنان همه ارزیابی های لازم را 
صورت داده و به جمع بندی نهایی برسیم. هر 

موضوعــی که به صرف و صلاح فوتبال ملی و 
باشگاهی نباشــد محکوم است و با یک نظر 

کارشناسی با آن برخورد خواهد شد.
 دفاع عجیب علی دایی از قراردادها

امــا ازجمله افرادی که به دفاع از قراردادهای 
نجومی اهالی فوتبــال پرداخته اند علی دایی 
کاپیتــان اســبق تیم ملی اســت. او در یک 
مصاحبه مطبوعاتی به اوضاع واحوال اقتصادی 
و کاهش ارزش پول کشور اشاره کرده و گفته: 
الان قیمت یک خانــه در منطقه یک تهران 
۳5میلیارد تومان اســت؛ یک بازیکن چقدر 
باید بدود و بازی کند تا بتواند چنین شرایطی 
برای خودش داشــته باشد؟ تازه اگر ۱۰سال 

مداوم بازی کند و چنین قراردادهایی ببندد.
او بــا بیــان اینکه اســم قراردادهــای الان 
میلیاردی اســت، ابراز کرد: حدود سه، چهار 
ســال قبل قیمت دلار ۴-۳هزار تومان بود. 
الان هم اگر قرارداد فوتبالی ها ســه میلیارد 
باشــد، چه می شــود؟ به نظرم اصلًا قرارداد 
میلیــاردی معنا ندارد. میلیــاردِ الان را باید 
با میلیون ســال های قبل مقایســه کنیم. به 
نظر من کســانی که الان موجب خوشحالی 
مردم می شــوند و با تمام وجودشــان کار و 
تمرین می کنند، از خیلی مسائل می گذرند و 
همچنین فاصله زمانی کوتاهی در دوران بازی 
و فعالیت ورزشی دارند، حقشان است چنین 
قراردادهای میلیاردی را بگیرند. ما نســبت 
به فوتبال سراســر دنیا کمتر پول می دهیم و 

ورزشکاران ما دریافتی کمتری دارند.
علی دایی که ســابقه بازی در لیگ آلمان را 
دارد، با اشــاره به دوران حضورش در فوتبال 
این کشــور عنــوان کرد: من اگــر در آلمان 
می ماندم و با توجه بــه مالیاتی که پرداخت 
می کردم، الان حــدود ۱۰هزار یورو به خاطر 

بازنشستگی پول می گرفتم ولی آیا در ورزش 
کشور ما چنین چیزهایی هست؟ اگر هست 
به مــن بگویید. تعداد ورزشــکارانی که پول 
میلیاردی می گیرند، زیاد نیست. یک ورزشکار 
و فوتبالیســت در همه جای دنیا در بهترین 
مکان زندگی می کنــد و بهترین امکانات را 
دارد. الان برای یک خانه صد متری در منطقه 
یک تهران باید ۳5میلیارد تومان پول بدهید. 
یک ورزشکار باید چند سال بدود که یک خانه 
صد متری بگیرد؟ یک بازیکن نهایتاً ۱۰سال 

بتواند این قراردادها را ببندد.
 آقای دایی مگر چند نفر در حد شما در 

ایران داریم؟
اظهارات علی دایی خود انتقاداتی را به دنبال 
داشــته اســت. ســؤالاتی متوجه علی دایی 
خواهد بود که او در اظهــارات خود به آن ها 
نپرداخته اســت. علی دایی کــه تا این اواخر 
رکورد گل های ملــی در جهان را به نام خود 
ثبت کــرده بود در حالــی از درآمد ۱۰هزار 
یورویی بازنشستگی در آلمان سخن گفته که 
تعداد بازیکنان کنونی فوتبال که در سطح و 
کلاس او پا به توپ هســتند انگشت شمارند. 
آیا مقایسه قرارداد بازیکنان تیم های فوتبال 
در شــرایطی که لیگ برتر ایران با لیگ های 
حرفه ای جهان فاصله بســیار زیــادی دارد 
منطقی است؟ مضافاً آنکه درآمدهای بازیکنان 
لیگ های اروپایی را نباید نسبت به هزینه های 
زندگی در اروپا ارزیابی کرد؟ حال آنکه اعداد و 
ارقام مطرح شده برای فوتبالیست های داخلی 
بعضاً با معادل سازی دلار و یورو انجام می شود 

اما هزینه های زندگی به تومان خواهد بود.
 ماندن بازیکنان سطح بالا در لیگ برتر 

منطقی است؟
از ســوی دیگر بســیاری معتقدنــد برخی 
قراردادهای بازیکنان و مربیان باشــگاه های 
لیگ برتری محرمانه تلقی می شود و این در 
حالی اســت که ارقام قرارداد بازیکنان شاغل 
در لیگ های خارجی همه شــفاف است و با 
جزییات و بند به بند توسط رسانه ها منتشر 
می شــود. اتفاقاً علی دایی در سخنان خود به 

نکته قابل توجهی اشاره کرده است.
 او از کســر مالیات از درآمد فوتبالی حرفه ای 
در صــورت زندگی در آلمــان صحبت کرده 
درحالی که هنــوز که هنوز اســت وضعیت 
پرداخت مالیات بسیاری از بازیکنان فوتبال در 
داخل مشخص نیست. سؤال آخر آنکه؛ بهتر 
نیست بازیکنی در سطح باشگاه های اروپایی 
اســت و از آن باشگاه ها هم پیشنهاد دارد، در 
همان باشــگاه ها با قراردادهای نجومی پا به 
توپ باشد تا در رقابت با بازیکنان سطح بالای 
جهانی به سهم خود سطح فوتبال ملی کشور 

را نیز ارتقا دهد؟

گزارش »همدلی« از فاصله فوق نجومی درآمدهای مردم عادی با برخی ورزشکاران

دست های خالی،پاهای میلیاردی

همدلی| ســتاره لطفی- ایــن روزها از حمله ســگ های 
بی صاحب به برخــی از مردم ازجمله کودکان زیاد شــنیده 
می شــود، جوری که در برخــی از مناطق مــردم با کابوس 
حمله این ســگ ها زندگی می کنند. ســگ های ولگرد عمدتاً 
در دســته های چندتایی هستند، این موضوع سبب شده هم 
ترســناک تر جلوه  کنند و هم احتمال حمله آنان بیشتر شود. 
جوری که هر از چند گاهی حمله گروهی سگ های ولگرد به 

شهروندان در نقاط مختلف کشور خبرساز می شود.
همین ســه روز پیش در یکی از مناطق حاشیه ای قم سگ ها 
گلوی یک پسربچه چهارساله را دریدند و باعث مرگ او شدند. 
این حادثه ظهر روز دوشنبه هفته گذشته در منطقه دامشهر 
در حوالی قم اتفاق افتاد. بر اســاس گزارش رسانه ها، این پسر 
چهارســاله همراه با چند کودک دیگر در نزدیکی خانه شــان 
مشغول بازی بودند که ناگهان چندین سگ ولگرد به او حمله 
کردند. پسربچه توان دفاع از خودش یا فرار را نداشت و سگ ها 
او را به شــدت مجروح کردند، جوری که بخشــی از مجاری 
تنفسی کودک پاره شده بود، نهایتا این کودک در همان شب 

دوشنبه در بیمارستان قم جان سپرد.
آن حادثه تلخ در شــرایطی اتفاق افتاد که در روزهای گذشته 
ســگ های ولگرد دست کم به ســه کودک دیگر نیز در همان 
منطقه دامشــهر قم حمله کرده بودند. یکــی از اعضای کادر 
پزشکی بیمارستان شــهدای قم دراین باره به رسانه ها گفته: 
»فوت پسر چهارساله به دلیل حمله سگ های ولگرد نخستین 
حادثه ای نیست که در این منطقه اتفاق افتاده است. پیش از آن 
نیز سگ ها به سه کودک شامل دو پسربچه و یک دختر حمله 
کرده و آن ها را به شــدت مجروح کرده بودند؛ اما خوشبختانه 

آن ها در بیمارستان مداوا شدند و نجات پیدا کردند.«
 جولان سگ های ولگرد در اغلب شهرهای کشور

فقط قم و مراکز حاشیه ای آن نیست که به جولانگاه سگ های 
بی صاحب تبدیل شده است، اغلب شهرهای ایران با این پدیده 
مواجه هســتند. اواخر اردیبهشــت همین امسال حمله گله 
ســگ های ولگرد به زنی جوان و دختر سه ســاله  او در کرج، 
حادثه تلخی را رقم زد و دختر خردسال را تا یک قدمی مرگ 
پیش برد. ماجرا ازاین قرار بود که یک زن جوان همراه با دختر 
سه ســاله خود به نام »ماهور« از خانه یکی از اقوامشان بیرون 
آمده بودند که ناگهان یک سگ ولگرد به دختربچه حمله کرد 

و او را از دست مادرش قاپید.
زن جوان همین که خواســت دخترش را از چنگ سگ ولگرد 
نجات دهد، ســگ دختــر را چندم تری با خودش کشــید و 

هم زمان چند ســگ دیگر سر رسیدند و صحنه هولناکی رقم 
خورد. ماهورِ سه ساله در میان چنگ و دندان سگ ها بی دفاع 
مانده بود و هر کدام از آن ها چنگی بر بدن نحیف او می زدند. 
کاری از مادر جوان ساخته نبود و او فقط توانست فریاد بکشد 
و از مردم طلب کند، از قضا چند نفر هم با دیدن هجوم سگ ها 
به دختربچه ســر رسیدند، اما تنها کارشان نگاه کردن به این 

صحنه دل خراش بود.
نهایتاً راننده یک پژو پرشــیا وقتی ضجه هــای مادر ماهور را 
دید از خودرو خود پیاده شد تا دختربچه را از چنگال سگ ها 
نجات دهد. او با اســتفاده از قفل فرمان به سگ ها حمله کرد 
و درحالی کــه آن ها همچنان برای آســیب زدن به دختربچه 
سماجت می کردند، توانست ماهور را نجات دهد. بدن دختربچه 
غرق در خون بود و ســگ ها جراحات زیادی بر بدن او ایجاد 
کرده بودند. ماهور بعد از انتقال به بیمارســتان مداوا شد. در 
این شــرایط بود که او به بیمارســتانی در کرج منتقل شد و 
تحت مداوا قرار گرفت. ازاین دست اتفاقات هولناک در آرشیو 
خاک گرفته روزنامه ها کم نیست. مواردی که از مرگ کودک 
یا حتی بزرگ سالی به دست ســگ های ولگرد حکایت دارد. 
به عنوان مثال اردیبهشت ســال گذشته، مردی ۳۳ساله ای در 
حاشــیه شهر شاهین شــهر اصفهان براثر حمله دسته جمعی 
ســگ های ولگرد به شدت مصدوم شــد و در دم جان باخت. 
آبان ۹۷ دختربچه میبدی قربانی حمله حیوان درنده ای شــد 
و جانش را از دســت داد. ســال ۹6 نیز در قزوین دختربچه 
دوساله که در کوچه محل سکونتش بازی می کرد موردحمله 
سگ های ولگرد قرار گرفت و جان خود را از دست داد. به گفته 
شاهدان عینی، سگ ها قسمت هایی از گردن، صورت و دست 
این کودک را دریده بودند.  جولان ســگ های ولگرد در برخی 
از شهرهای کشــور نه تنها سبب سلب آرامش و ایجاد رعب و 
وحشت در بین مردم می شــود، بلکه با خطراتی دور از تصور 
برای شهروندان همراه شده است. علاوه بر مشکلات بهداشتی 
که ازلحاظ ســلامتی عوارض جبران ناپذیری برای انســان به 
همراه دارند، خطر حمله این حیوانات به انســان در هرلحظه 

ممکن است به واقعیت تبدیل شود.
برخی افزایش تعداد سگ ها در مناطق حاشیه ای و حتی مراکز 
شهر و سکونت گاه های انســانی را به دفع نامناسب زباله های 
انسانی گره می زنند و معتقدند: در دسترس بودن غذای کافی 

برای سگ های ولگرد،
 ضرورت حل معضل سگ های ولگرد

معضل سگ های بی صاحب و به اصطلاح ولگرد همیشه وجود 

داشته است. در گذشته یکی از روش های کنترل جمعیت این 
سگ ها صید و شــکار این حیوانات به وسیله اسلحه گرم بود. 
این شــیوه بعدها به خاطر فعالیــت مدافعان حقوق حیوانات 
به ویژه در فضای مجازی و بالا رفتن آگاهی مردم نســبت به 
حقوق حیوانات، مورد اعتراض جدی شــهروندان و گروه های 
مدافع حقوق حیوانات قرار گرفت. بر همین اســاس و با تغییر 
دیدگاه عامه مردم و مســئولان، رویکرد سازمان های مربوطه 
نیز تا حدودی تغییر کرد و زنده گیری سگ های بدون صاحب 
جای خود را به کشــتن سگ ها عوض کرد؛ اما با توجه به وفور 
سگ های ولگرد در بسیاری از شهرها، این گونه به نظر می رسد 
که گویا زنده گیری سگ های ولگرد جای خود را به رهاسازی 

آنان عوض کرده است.
فعالان حقوق حیوانات بر این باورند که کشتن سگ ها با اسلحه 
گرم، سم های خوراکی و ... چاره ساز مشکلات پیش آمده ناشی 
از افزایش جمعیت سگ ها نیســت، آن ها معتقدند به جهت 
پیشــگیری از بروز هر گونه حادثه ای برای شهروندان به جای 
تقابل با ســگ ها یا برخوردهای خشــونت بار با آنان نسبت به 
جمع آوری و ساماندهی ســگ های ولگرد بدون کوچک ترین 

آسیب به آنان اقدام کنند.
در این میان برخی عقیم کردن سگ های بی صاحب را چاره کار 
می دانند و می گویند با عقیم کردن سگ های ولگرد از افزایش 
جمعیت آنان و خطرات احتمالی ناشی از ازدیاد آنان جلوگیری 

می شود.
بر همگان روشــن است حل معضل مدیریت سگ های ولگرد 
بایــد با هماهنگی و همکاری تمامی ســازمان ها و ارگان ها و 
نهادهای مردمی و اجتماعی صورت پذیرد. بدون تردید حذف 
کامل سگ ها از چرخه طبیعی یک شهر به هیچ وجه منطقی و 
صحیــح نبوده و موجب بر هم خوردن تعادل اکولوژی محیط 
ازجمله ازدیاد ســایر حیوانات مزاحم می شود که قطعاً تبعات 
جبران ناپذیری به دنبال دارد، علاوه بر این رهاسازی سگ ها و 
آســیب به شهروندان نیز منطقی و پذیرفتنی نیست و این دو 
باید به گونه ای مدیریت شود که هم شهروندان در امان باشند و 

هم سگ ها آسیب نبینند.

گزارش »همدلی« از حاشیه های حضور برخی حیوانات در عرصه عمومی

ضرورتساماندهیسگهایبیصاحب


